



Свидетельство о регистрации средств массовой информации
ПИ № ФС77-59046
от 18 августа 2014 г.

Издается с 2014 г.

Альманах «Крым» *№ 9*

Учредитель: Фонд поддержки межнациональной культуры и общественных международных отношений

ISSN 2618-9658

4 выпуска в год.

Сайт: <http://etnosocium.ru/almanakh-krym>

Входит в перечень рецензируемых научных изданий ВАК РФ.

Языки: русский, английский.

Материалы журнала размещаются на платформе РИНЦ Российской научной электронной библиотеки, Electronic Journals Library Cyberleninka.

Москва 2017

Цели и тематика

Создавая наш альманах мы хотели объединить усилия, мысли, чувства тех, кто воспринимает Крым не только с точки зрения исторического опыта прошлых поколений, но и как место, где предстоит еще много и много работать, трудиться, сотрудничать людям разных культур, разных этноконфессиональных ориентиров, людям разных поколений, размышляющих о политических судьбах полуострова.

Альманах «Крым» является международным журналом как по составу редакционной коллегии, так и по авторам и тематике публикаций.

Журнал предназначен для публикаций научных статей являющимися результатом фундаментальных и прикладных научных исследований российских и зарубежных ученых, обзорных научных материалов, научных сообщений, тематических библиографических обзоров. В журнале могут быть опубликованы материалы, научная ценность которых и пригодность для публикации оценена редакционным советом журнала.

В состав редакционного совета входят специалисты внесшие значительный вклад в развитие науки. Все участники редакционного совета имеют ученые степени.

Все научные статьи, поступившие в редакцию журнала, проходят двойное слепое рецензирование.

Редакционный совет журнала приглашает к сотрудничеству специалистов специальностей:

- История. Исторические науки;
- Политика. Политические науки;
- Комплексное изучение отдельных стран и регионов;

для подготовки специальных тематических выпусков.

Электронный адрес: izdanie-k@list.ru.

Правила оформления статей, архив и дополнительная информация размещены на сайте: <http://etnosocium.ru/almanakh-krym>.

Специальности:

03.00.00 История. Исторические науки

11.00.00 Политика. Политические науки

23.00.00 Комплексное изучение отдельных стран и регионов

Оригинал-макет подготовлен Фондом поддержки межнациональной культуры и общественных международных отношений.

105066, Москва, Спартаковская ул., д. 19, стр. 3.

Тел.: +7 (495) 708-3000

Зам. главного редактора **Чапкин С.В.**

Корректор **Белоусова Е.А.**

Верстка и дизайн **Брик Т.А.**

Бумага офсетная №1.

Гарнитура Minion Pro

Формат 60x90/16.

Тираж 1000 экз. Усл. п.л. 7,375



Certificate of registration of mass media
ПИ № ФС77-59046
Founded in 2014

Альманах «CRIMEA»

№ 9

Founder: The fund for the support of inter-ethnic culture and public and international relations

ISSN 2618-9658

4 issues per year

Site: <http://etnosocium.ru/almanakh-krym>

Входит в перечень рецензируемых научных изданий ВАК РФ.

Languages: Russian, English.

The journal's materials are placed on Russian Scientific Electronic Library, Electronic Journals Library (Cyberleninka).

Moscow 2017

Aims and Scope

Creating our almanac, we wanted to unite the efforts, thoughts, feelings of those who perceive the Crimea not only from the point of view of historical experience of past generations, but also as a place where there is still a lot and a lot to work, to work for people of different cultures, different ethno-confessional orientations, people of different generations, reflecting on the political fate of the peninsula.

Almanac "CRIMEA" is international both in terms of the editorial structure and expert board and authors and subjects of publications.

The journal is intended to publish results of the fundamental and applied scientific researches of the Russian and foreign scientists in the form of scientific articles. review scientific material, bibliographical reviews on specific topics of scientific researches. The journal may publish the materials with the scientific value and suitability for publication valued by the journal editorial board.

The composition of the Editorial Board consists of specialists who made a significant contribution to the development of science. All members of the Editorial Board have academic degrees.

An bilateral anonymous ("blind") peer review method is mandatory for processing of all scientific manuscripts submitted to the editorial staff of Almanac "CRIMEA". This implies that neither the reviewer is aware of the authorship of the manuscript, nor the author maintains any contact with the reviewer.

The editorial board of the journal invites for cooperation the professionals engaged in such spheres as:

- History. Historical Sciences;
 - Policy. Political science;
 - Complex study of individual countries and regions;
- for thematic issue initiatives with guest editors.

E-mail: izdanie-k@list.ru.

Further information regarding notes for contributors, subscription, and back volumes is available at: <http://etnosocium.ru/almanakh-krym>.

Specialties:

03.00.00 History. Historical Sciences

11.00.00 Policy. Political science

23.00.00 Complex study of individual countries and regions

The fund for the support of inter-ethnic culture and public and international relations.

Address of the Editorial Board:

19-3. Spartakovskaya str., 105066, Moscow, Russia.

Ph. +7 (495) 708-3000

Deputy. Chief Editor **Chapkin S.V.**

Corrector **Belousova E.A.**

Layout **Brik T.A.**

Offset paper №1.

Size 60x90/16.

Printing run 100 copies. Open price.

РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ

Главный редактор:

Рябова Е.Л., доктор политических наук, кандидат социологических наук, профессор, руководитель Международного издательского центра «Этносоциум», Вольное Экономическое Общество (Президиум).

Заместитель главного редактора:

Кондрашихин А.Б., доктор экономических наук, профессор, профессор кафедры экономики и менеджмента, Институт экономики и права (филиал) ОУП ВО «Академия труда и социальных отношений» г. Севастополе.

Рябова Е.И., кандидат политических наук, доцент кафедры трудового права Института экономики и права (филиала) ОУП ВО «Академии труда и социальных отношений» в г. Севастополе. С 2013 года руководит научно-политическим проектом «Альманах «Крым»» издательского центра «ЭТНОСОЦИУМ», разработчик и преподаватель курсов повышения квалификации для государственных гражданских служащих в г. Севастополе. Практикующий юрист, специалист по трудовым и служебным спорам.

Ученый совет:

Водолацкий В.П., доктор социологических наук, депутат Государственной Думы Российской Федерации, Верховный Атаман Союза Казаков-Воинов России и Зарубежья, Казачий генерал.

Богомольный Е.И., доктор экономических наук, кандидат технических наук, профессор, лауреат Государственной премии РФ и премии Правительства Российской Федерации, член наблюдательного совета ГК Фонд содействия реформированию ЖКХ, заведующий кафедрой управления недвижимостью, проблем землепользования и ЖКХ Российской академии народного хозяйства и государственной службы при Президенте Российской Федерации.

Ларина Т.В., кандидат экономических наук, заместитель начальника управления - начальник отдела Департамента экономического развития города Севастополя.

Белов В.Г., доктор экономических наук, профессор, Вольное экономическое общество (Президент).

Фотина Л.В., доктор экономических наук, профессор Российской академии народного хозяйства и государственной службы при Президенте Российской Федерации.

Кантаева О.В., доктор экономических наук, аттестованный аудитор РФ, Генеральный директор ООО «Аудиторская фирма «ЛЮДМИЛА».

Дорина Е.Б., доктор экономических наук, профессор, заведующий кафедрой Национальной экономики и государственного управления, Белорусский государственный экономический университет, г. Минск, Республика Беларусь.

Тумакова С.В., доктор экономических наук, доцент, профессор кафедры Экономики и менеджмента, Институт экономики и права (филиал) ОУП ВО «АТиСО» в г. Севастополе.

Мартынкин А.В., кандидат исторических наук, директор Центра политических и этноконфессиональных исследований при Филиале МГУ в г. Севастополе, и.о. заместителя декана историко-филологического факультета, доцент кафедры истории и международных отношений Филиала МГУ в г. Севастополе.

Михайленко А.Н., доктор политических наук, профессор, государственный советник Российской Федерации 3 класса.

Стаськов Н.В., доктор политических наук, эксперт.

Наумова Г.Р., доктор исторических наук, профессор МГУ имени М.В. Ломоносова.

Терновая Л.О., доктор исторических наук, профессор МАДИ (Московский автомобильно-дорожный государственный технический университет).

Международный блок:

Зорин В.Ю., доктор политических наук, профессор, Член Совета по межнациональным отношениям при Президенте Российской Федерации, заместитель директора Института этнологии и антропологии Российской Академии Наук, Член Общественного Совета при Федеральной миграционной службе России.

Инь Жуюй, КНР, Дальневосточный Федеральный Университет.

Сорвилов Б.В., доктор экономических наук, профессор, зав. кафедры Экономической теории и мировой экономики Гомельского государственного университета имени Франциска Скорины.

EDITORIAL COUNCIL

Chief Editor:

Ryabova E.L., Doctor of Political Sciences, Candidate of Sociological Sciences, Professor, Chief Editor of “Etnosotsium” international publishing house, Free Economic Society (Presidium).

Deputy Chief Editor:

Kondrashihin A.B., Doctor of Economics, Professor, Department of Economics and Management, Institute of Economics and Law (Branch) “Academy of Labour and Social Relations” in Sevastopol.

Ryabova E.I., Candidate of Political Sciences, Associate Professor of the Department of theoretical and public law courses, Institute of Economics and Law (affiliate) educational institutions of higher education unions «Academy of Labor and Social Relations» in Sevastopol.

Academic Council:

Vodolackiy V.P., Doctor of Social Sciences, Deputy of the State Duma of the Russian Federation, Supreme Ataman of the Union of Cossacks of Russia and abroad Warriors, Cossack General.

Bogomolni E.I., Doctor of Economic Sciences, Candidate of Technical Sciences, Professor, laureate of the State Prize of the Russian Federation and the Prize of the Government of the Russian Federation, member of the Supervisory Board of the State Committee for Housing and Communal Services, Head of the Department of Real Estate Management, Land Use and Housing and Communal Services of the Russian Academy of National Economy and Public Administration under the President of the Russian Federation.

Larina T.V., Candidate of Economic Sciences, Deputy Head of the economic development department in Sevastopol.

Belov V.G., Doctor of economic sciences, Professor, Free Economic Society (President).

Fotina L.V., Doctor of Economic Sciences, Professor of the Russian Presidential Academy of National Economy and Public Administration.

Kontaeva O.V., Doctor of Economic Sciences, Certified Auditor of the Russian Federation, General Director of “Lyudmila” Audit firm.

Dorina E.B., Doctor of Economic Sciences, Professor, Head of the Department of National Economy and Public Administration, Belarusian State Economic University, Minsk, Republic of Belarus.

Yumakova S.V., Doctor of Economic Sciences, Professor, Department of Economics and Management, Institute of Economics and Law in Sevastopol.

Martinkin A.V., Candidate of Historical Sciences, Director of the Center for Political and Ethnic Confessional Studies at the Moscow State University in Sevastopol, Deputy Dean of the Faculty of History and Philology, Associate Professor of the Department of History and International Relations of the Moscow State University in Sevastopol.

Mikhaylenko A.N., Doctor of Political Sciences, Professor, State Counselor of the Russian Federation of the 3rd class.

Stas'kov N.V., Doctor of Political Sciences, Expert.

Naumova O.V., Doctor of Historical Sciences, Professor, Lomonosov Moscow State University.

Ternovaya L.O., Doctor of Historical Sciences, Professor MADI (The Moscow Automobile and Road Construction University).

International block:

Zorin V.U., Doctor of Political Sciences, Professor, member of the Council for Interethnic Relations of the President of the Russian Federation, Deputy Director of the Institute of Ethnology and Anthropology of the Russian Academy of Sciences, member of the Public Council of the Russian Federal Migration Service.

In Jui, People's Republic of China, Far Eastern Federal University.

Sorvirov B.V., Doctor of Economic Sciences, Professor, Head of the Department of Economic Theory and World Economy of Francis Skaryna Gomel State University.

Содержание

Крым и Севастополь сегодня

Шинкаренко В.Д., Щербинина О.О.

На пороге новых вызовов глобализации.....	11
<i>Штец А.А., Штец Т.П.</i> Национальная идентичность и русский язык: классификация ценностей российской культуры.....	32
<i>Новак Н.А.</i> Предпосылки развития промышленности города Севастополя.....	42
<i>Клинцова М.Н.</i> Межэтнические браки в современном Крыму: проблемы и перспективы.....	55
Праздновании Дня Государственного флага и Государственного герба Республики Крым в Симферополе.....	62

Геополитика и история

Терновая Л.О. Маяки в геополитике.....63

Там Хок Чиу Переформирование береговых
батарей и укрепление наземной оборонительной
системы в рамке СОР до начала обороны Севастополя.....73

Везуина М.-А., Гаврила Андрэа Геостратегическая
роль Румынии в Черноморском регионе.....84

Там Хок Чиу Боевые действия северных береговых
батарей в обороне Севастополя в декабре 1941 года.....91

Профсоюзы Крыма

Шаульская А.С. Достойная оплата труда
как основополагающий фактор
социально-экономического развития крымского региона.....99

Аннотации.....112

Авторы.....117

Content

Crimea and Sevastopol today

Shinkarenko V.D., Shcherbinina O.O.

On the threshold of new challenges of globalization.....11

Shtets A.A., Shtets T.P.

National identity and the Russian language:

the classification of values of Russian culture.....32

Novak N.A. Background industrial development for Sevastopol.....42

Klintsova M.N. Interethnic marriages

in modern Crimea: problems and prospects.....55

Celebrating the Day of the National Flag

and the State Emblem of the Republic of Crimea in Simferopol.....62

Geopolitics and history

Ternovaya L.O. Lighthouses in geopolitics.....63

Tam Hok Chiu Regroup shore batteries

and the strengthening of the defense system

in the terrestrial frame COP before the defense of Sevastopol.....73

Vezuina M.-A., Gavrila Andrea

The geostrategic role of Romania in the Black Sea region.....84

Tam Hok Chiu Warfare activities

of the northern shore artillery batteries during

the defense of Sevastopol in December 1941.....91

Trade Unions of Crimea

Shaulskaya A.S. Decent pay as a fundamental

factor for socio-economic development of the Crimean region.....99

Abstracts.....112

Authors.....117

Аннотации

Шинкаренко В.Д.

Щербинина О.О.

На пороге новых вызовов глобализации

Начало нового тысячелетия по своим событиям оказалось не менее насыщенным, чем ушедший XX век. Если в конце XX века казалось, что новый мировой порядок сформировался на века, то в настоящее время этой иллюзии пришел конец. Однополярная капиталистическая неолиберальная модель с господством США подверглась вызовам, на которые еще не найдены окончательные ответы. Роль России как «великой сырьевой державы» оказалась несостоятельной и потребовала своего пересмотра. Современный миропорядок стал неустойчивым, т.к. в мире сформировались новые центры, которые не готовы мириться со сложившимся устройством мира. На геополитической карте мира Россия столкнулась с новыми вызовами как внешними, так и внутренними, на которые она либо должна найти достойный ответ, либо уйти с мировой сцены. Эта ситуация обостряется беспрецедентным давлением западного мира во главе с США на внутреннюю и внешнюю политику России. Мир стоит перед новым выбором дальнейшей модели развития мировой системы или может быть втянут в третью мировую войну, в результате которой может прекратиться существование человеческая цивилизация.

Ключевые слова: мировая система, миропорядок, глобализм, неолиберализм, вызовы, центры влияния, массовая культура.

Штец А.А.

Штец Т.П.

Национальная идентичность и русский язык: классификация ценностей российской культуры

В статье рассматривается проблема национальной идентичности. Авторами предложена обоснованная классификация ценностей российской культуры, которая опирается на русский язык как выразителя национальной идентичности.

В лингвистике данная функция языка определяется как эпистемическая. В статье обосновывается методология эпистемического анализа русского языка с точки зрения трех подходов: культурологического, аксиологического и деятельностного. Авторами систематизированы базовые ценности российского общества и производные ценности национальной культуры.

Ключевые слова: национальная идентичность, эпистемический анализ русского языка, культурологический подход, аксиологический подход, деятельностный подход, базовые ценности российского общества, ценности национальной культуры.

Новак Н.А.

Предпосылки развития промышленности города Севастополя

Исследовано состояние промышленного производства города Севасто-

поль с учетом особенностей переходного периода. Показана взаимосвязь проблем промышленного комплекса с предпосылками наращивания объемов производства. Подготовлены рекомендации по активизации работы промышленных объектов Севастополя.

Ключевые слова: промышленность, предпосылки, развитие, потенциал, Севастополь, переходный период.

Клишова М.Н.

Межэтнические браки в современном Крыму: проблемы и перспективы

В статье предложен анализ современной этнополитической ситуации в Республике Крым, рассмотрены особенности межэтнического взаимодействия в данных условиях. Межэтнические браки представлены как результат и отражение межэтнического взаимодействия в Республике Крым на современном этапе.

Ключевые слова: взаимодействие, межэтническое взаимодействие, этнополитическая ситуация, брак, межэтнический брак, смешанный брак.

Терновая Л.О.

Маяки в геополитике

Понятие «маяк» не случайно стало нарицательным. Оно указывает на наличие сигнала, по которому можно выстроить движение в самых разных областях деятельности. В их числе есть и геополитика. С воссоединением Крыма с Россией, увеличением маячного фонда нашей страны возрос интерес к роли маяков в геополитическом утверждении государства.

Ключевые слова: геополитика, Крым, маяк, историческая память, фарология.

Там Хок Чуу

Переформирование береговых батарей и укрепление наземной оборонительной системы в рамках СОР до начала обороны Севастополя

Данная статья посвящена истории переформирования береговых батарей для подготовки к сухопутной обороне Севастополя. На протяжении всего русско-советского периода истории Севастополь по традиции является морской базой, имеющей огромное военное значение на юге и обеспечивающей господство на Чёрном море. Оборона Севастополя осуществлялась флотом и береговой оборонительной системой. В отличие от Крымской войны 1853-56 гг., задачи обороны Севастополя в Великой Отечественной войне намного осложнились. Они были связаны с боевыми действиями в сухопутной, морской и воздушной сферах. Из-за отсутствия сухопутной обороны и недостатка создания оборонительных сооружений перед наступлением немцев на Севастополь срочно потребовались переформирование и укрепление береговых батарей с целью создания сухопутной обороны.

Ключевые слова: Севастополь, переформирование, укрепление, береговая оборона, сухопутная оборона, оборонительный рубеж.

Везуина М.-А.
Гаврила Андрэа

Геостратегическая роль Румынии в Черноморском регионе

В статье анализируется внешняя политика Румынии в Черноморской синергии. В статье также рассматриваются основные внешнеполитические инициативы современной Румынии, направленные на укрепление ее позиций в Черноморском регионе. Геостратегическое значение Черноморского региона для Румынии и ЕС играет огромное значение и представляет значительные экономические возможности для развития, однако, также несет многочисленные проблемы в сфере безопасности. Черноморский регион характеризуется сложными процессами, связанными с угрозой безопасности. Используя конкретные методы исторического исследования, парадигмы международных отношений, и анализа внешней политики, в данной статье анализируется внешнеполитическая деятельность Румынии в контексте стратегических партнерств в рамках НАТО, ЕС, а также партнерство с США. В статье рассматриваются также важность и значимость сотрудничества Румынии с Россией.

Ключевые слова: Черноморский регион, Черноморская синергия, Европейский союз, НАТО, Румыния, геостратегическая роль.

Там Хок Чуу

Боевые действия северных береговых батарей в обороне Севастополя в декабре 1941 года

Данная статья написана на базе архивных документов и материалов и посвящена истории береговых батарей №№ 30 и 10, игравших особенно яркую военную роль в обороне Севастополя 1941 г. и оборонявших северную территорию Севастопольского оборонительного района (СОР) вместе с другими береговыми и подвижными батареями.

Ключевые слова: Оборона Севастополя, береговая батарея, дальнбойный огонь, стратегическо-тактическое значение.

Шаульская А.С.

Достойная оплата труда как основополагающий фактор социально-экономического развития крымского региона

В статье рассматриваются основные механизмы реализации конституционного принципа достойной оплаты труда в крымском регионе и проблемы их право применения. Обозначена особая роль профсоюзов Крыма как субъекта социального партнерства в установлении минимального размера оплаты труда и проблем реализации установленных норм по оплате труда на примере работников бюджетной сферы.

Ключевые слова: минимальный размер оплаты труда, социальное партнерство, социально-экономическое развитие, крымский регион, профсоюзы Крыма.

Abstracts

Shinkarenko V.D.
Shcherbinina O.O.

On the threshold of new challenges of globalization

The author's summary. The beginning of the new Millennium in their events were no less eventful than the last century. If at the end of the twentieth century it seemed that the new world order formed for centuries, at the present time, this illusion came to an end. Unipolar capitalist neoliberal model with the dominance of the United States have been subjected to calls that have not yet found final answers. The role of Russia as the "great raw power" was untenable and demanded their revision. The modern world order was unstable because the world's new centres have been formed that are not willing to put up with the world. On the geopolitical map of the world Russia is faced with new challenges, both external and internal, to which it must either find a decent answer, or to disappear from the world stage. This situation is exacerbated by the unprecedented pressure of the Western world headed by U.S. domestic and foreign policy of Russia. The world faces a new choice of the future model of development of the global system or can be retracted into a third world war, which might terminate the existence of human civilization.

Keywords: world system, world order, globalism, neoliberalism, challenges, centers of influence, popular culture.

Shtets A.A.
Shtets T.P.

National identity and the Russian language: the classification of values of Russian culture

The article deals with the problem of national identity. The authors propose a justified classification of the values of Russian culture, which is based on the Russian language as an expression of national identity.

In linguistics, this function of language is defined as epistemic. The article substantiates the methodology of the epistemic analysis of the Russian language from the point of view of three approaches: culturological, axiological and activity approach. The authors have systematized the basic values of the Russian society and the derivative values of the national culture.

Keywords: national identity, the epistemic analysis of the Russian language, the culturological approach, the axiological approach, the activity approach, the basic values of the Russian society, the values of the national culture.

Novak N.A.

Background industrial development for Sevastopol

The state of industrial production Sevastopol taking into account peculiarities of the transition period. The interrelation of the problems of the industrial complex preconditions increase production. Recommendations for the revitalization of the industrial facilities of Sevastopol.

Keywords: industry, prerequisite, development, potential, Sevastopol, period of transition.

Klintsova M.N.

Interethnic marriages in modern Crimea: problems and prospects

At this article the author proposed the analysis of the problem of modern ethno-political situation in the Republic of Crimea and the features of interethnic relations in the given conditions. Inter-ethnic marriages are explored by the author as a result and a reflection of inter-ethnic cooperation in the Republic of Crimea at the present stage.

Keywords: cooperation, inter-ethnic interaction, ethno-political situation, marriage, interethnic marriages, mixed marriage.

Ternovaya L.O.

Lighthouses in geopolitics

The concept of "lighthouse" does not accidentally become a household word. It indicates the presence of a signal on which you can build a movement in a variety of areas. Among them there is geopolitics. With the reunification of the Crimea with Russia, enlargement lighthouse fund our country's increased interest in the role of lighthouses in the geopolitical state approval.

Keywords: Geopolitics, Crimea, lighthouse, historical memory, farology.

Tam Hok Chiu

Regroup shore batteries and the strengthening of the defense system in the terrestrial frame COP before the defense of Sevastopol

This paper is mainly discussing the history of the transformation of coastal batteries and the reinforcement land-defense. Sevastopol in military tradition has been the naval and coastal base in the history of Russia and the USSR, in this case naval force and coastal artillery were the major power in terms of defending the port and the city of Sevastopol. Deferent from the Crimea War in 1853-56, defensive tasks of Sevastopol during the Great Patriotic War became complicated relating to the warfare from land, air and sea. Because of the absence of the land-defense and shortage of establishing such works before the battle of Sevastopol, the transformation and strengthen of shore batteries with land-defensive aims had become extreme and urgent affairs. Such process is not only the typical and classical example in the history of the Great Patriotic War, but also in the world military history. Therefore, Sevastopol's shore batteries in fact transformed to land-defensive system against enemy's troopers and tanks. Under the main leading role of shore batteries, shore artillery together with other land fortifications largely strengthened and enlarged the defensive potentials of Sevastopol, which were the fundamental conditions leading to the successful defensive operations of Sevastopol in the end of year 1941.

Keywords: Sevastopol, transformation, strengthen, coastal/shore batteries, land-defense, defensive area.

*Yezuina M.-A.
Gavrila Andrea*

The geostrategic role of Romania in the Black Sea region

The article analyzes the main foreign initiatives of Romania, aimed at strengthening its position in the Black Sea region. The geostrategic importance of the Black Sea for Romania and the EU is of great importance and represents a significant economic opportunity for development, but also has many security problems. The Black Sea region is characterized by complex processes related to security threat. Using specific methods of historical research, the paradigm of international relations and foreign policy analysis, this article analyzes the foreign policy of Romania in the framework of NATO, the EU, as well in the context of strategic partnerships with the United States. The article also analyzes the importance and significance of Romania's cooperation with Russia.

Keywords: Black Sea region, the Black Sea Synergy, European Union, NATO, Romania, Russia, geostrategic role.

Tam Hok Chiu

Warfare activities of the northern shore artillery batteries during the defense of Sevastopol in December 1941

This paper is written based on archival documents and materials about the history of the shore artillery batteries №№ 30 и 10, which defended the northern territory of the Sevastopol's Defensive Area with other shore batteries and movable batteries, and had been playing an extraordinary role during the defense of Sevastopol.

Keywords: Defense of Sevastopol in 1941, shore artillery battery, long-range fire attack, strategic-tactical significance.

Shauleskaya A.S.

Decent pay as a fundamental factor for socio-economic development of the Crimean region

The article discusses the main mechanisms for the implementation of the constitutional principle of a decent wage in the Crimean region and problems of their right of application. Indicated the special role of the trade unions of Crimea as a subject of social partnership in establishing the minimum wage and the problems of implementing the established standards for the wage on the example of public sector employees.

Keywords: minimum wage, social partnership, socio-economic development of the Crimean region, the unions of the Crimea.

Авторы

Везуина М.-А. - аспирант Кафедры теории и истории международных отношений, факультета гуманитарных и социальных наук, Российского университета дружбы народов.

Гаврила Андрэа - аспирант Кафедры теории и истории международных отношений, факультета гуманитарных и социальных наук, Российского университета дружбы народов.

Кшищцова М.Н. - кандидат философских наук, доцент, Крымский федеральный университет имени В.И. Вернадского, Таврическая академия.

Новак Н.А. - эксперт ученого Совета, Региональная общественная организация поддержки социальных программ города «Город 21 век», Институт экономики и права (филиал) ОУП ВО «Академия труда и социальных отношений» в городе Севастополе.

Там Хок Чуу - аспирант исторического факультета Московского Государственного Университета, Москва.

Терновая Л.О. - доктор исторических наук, профессор Московский автомобильно-дорожный государственный технический университет.

Шаульская А.С. - студентка Института экономики и права (филиала) ОУП ВО «Академия труда и социальных отношений» в г. Севастополь.

Шинкаренко В.Д. - доктор социологических наук, профессор кафедры трудового права, права социального обеспечения и профсоюзных дисциплин Института экономики и права (филиал) Образовательного учреждения профсоюзов высшего образования «Академия труда и социальных отношений» в г. Севастополе.

Штец А.А. - доктор педагогических наук, профессор кафедры «Дошкольное и начальное образование», ФГАОУ ВО «Севастопольский государственный университет».

Штец Т.П. - кандидат философских наук, доцент кафедры гуманитарных, социальных и естественнонаучных дисциплин Института экономики и права (филиал) Образовательного учреждения высшего образования «Академия труда и социальных отношений» в г. Севастополе.

Щербинина О.О. - кандидат политических наук, заведующий кафедрой гуманитарных, социальных и естественнонаучных дисциплин Института экономики и права (филиал) Образовательного учреждения профсоюзов высшего образования «Академия труда и социальных отношений» в г. Севастополе.

Authors

Gavrila Andrea, Graduate student of the Department of Theory and History of International Relations, Faculty of Humanities and Social Sciences, People's Friendship University of Russia.

Klintsova M.N., Associate Professor of sociology and social philosophy, Taurida Academy, V.I. Vernadsky Federal University.

Novak N.A., Regional public organization to support social city programmes "The city in the XXI century", The Institute of Economics and Law (Branch) Educational institution of the Trade Union of Higher Education «Academy of Labor and Social Relations» in Sevastopol.

Shcherbinina O.O., Candidate of Political Sciences, head of Department of Humanities, social and natural Sciences Institute of Economics and law (branch) educational trade Union establishment of higher education «Academy of labour and social relations» in Sevastopol.

Shinkarenko V.D., Doctor of Sociological Sciences, Professor of labour law, social security law and labour disciplines of the Institute of Economics and law (branch) educational trade Union establishment of higher education «Academy of labour and social relations» in Sevastopol.

Shtets A.A., Doctor of Education Professor of the chair «Pre-school and elementary school education», Sevastopol State University.

Shtets T.P., Candidate of Philosophy, Reader of the chair of humanities, social and natural sciences of The Institute of Economics and Law (branch) Educational Institution of the Trade Unions of Higher Professional Education «Academy of Labor and Social Relations» in Sevastopol.

Shulskaya A.S., Student of the Institute of Economics and law (branch) of PMO IN the "Academy of labor and social relations" in Sevastopol.

Tam Hok Chiu, Postgraduate student (aspirant), history faculty of the Lomonosov Moscow State University, Moscow.

Ternovaya L.O., Doctor of Historical Sciences, Professor MADI (The Moscow Automobile and Road Construction University).

Vezuina M.-A., Graduate student of the Department of Theory and History of International Relations, Faculty of Humanities and Social Sciences, People's Friendship University of Russia.